

Difa' Shail

Memertahankan Diri

Oleh : Siti Nur Husna Binti Abd Rahman
(Pensyarah ACIS UiTM Kampus Kuala Pilah)

Pendahuluan

Mutakhir ini, kita sering dipaparkan dengan pelbagai kes-kes jenayah dan keganasan yang tidak berperikemanusiaan seperti membuli, meragut, merompak, merogol dan membunuh melalui pelbagai media massa sama ada akhbar, televisyen, radio malah telah menular di laman sesawang seperti facebook, twitter, instagram dan sebagainya. Hal ini, melahirkan rasa bimbang dan kluatir dalam kalangan masyarakat awam khususnya wanita dan kanak-kanak. Kebimbangan yang memungkinkan mereka menjadi salah seorang mangsa jenayah dan keganasan seterusnya.

Apakah yang perlu dilakukan oleh individu atau kelompok tertentu bagi memertahankan diri apabila mereka berhadapan secara realiti menjadi mangsa jenayah dan keganasan tersebut? Bagaimanakah cara yang sewajarnya untuk mereka ambil sebagai pertahanan diri ketika berlaku saat-saat genting tersebut? Oleh yang demikian, kajian ini bertujuan untuk mengkaji cara dan peringkat yang dibenarkan dalam Islam ketika seseorang yang berhadapan dengan situasi jenayah bagi memertahankan diri dan hukum Islam berhubung isu memertahankan diri seterusnya aplikasi kaedah usul dan fihiyyah berkaitan isu memertahankan



diri ini.

Definisi Difa' Shail

Difa' shail merupakan dua kalimah iaitu difa' dan al-shail. Difa' bermaksud membalas, melindungi atau mempertahankan (Ibn Manzur 2010). Manakala shail ialah orang yang melakukan kezaliman atau penyerang yang melakukan pencerobohan, kecurian atau rompakan ke atas orang lain untuk menaklukinya atau menguasainya (Ibn Manzur 2010).

Definisi 'shiyal' dari sudut bahasa bermaksud menyerang atau menerkam untuk menguasai (Mustafa Khin et al. 2011). Al-Shail ialah pelaku kezaliman dan mushawwal ialah orang yang dizalimi (Zuhaily 2012).

Difa' Syarie Khas menurut syarak ialah suatu kewajipan ke atas setiap manusia untuk menjaga dirinya atau diri orang lain, maruahnya atau maruah orang lain, hartanya atau harta orang lain daripada setiap pencerobohan yang tidak dibenarkan syarak dengan menggunakan kekuatan pada kebiasaannya untuk mempertahankan daripada pencerobohan. Difa' syarie khas dikenali juga sebagai difa' shail ('Audah 2008).

Dalil Pensyariatan

Terdapat beberapa dalil berkisar tentang hukum As-Shiyal atau pembelaan diri. Antaranya:

1. Al-Quran;

Firman Allah dalam Surah al-Baqarah ayat 194 yang bermaksud: **Oleh sebab itu barang siapa yang menyerang kamu, maka seranglah ia, seimbang dengan serangan nya terhadapmu. Bertakwalah kepada Allah dan ketahuilah, bahwa Allah beserta orang-orang yang bertakwa.**

Ayat di atas menjelaskan kepada kita hukum sesuatu serangan. Ayat ini menjelaskan bahawa adalah dibenarkan membalas semula sesuatu serangan dengan tindakan yang sama untuk mempertahankan diri, walaupun dengan membunuh. Kebenaran membalas serangan atau mempertahankan diri berdasarkan kalimah *فاعتدوا*.

Kalimah ini merupakan fiil amar yang bermaksud wajib menyerang dan mempertahankan diri. Walaubagaimapun, di awal ayat menyebutkan syarat dengan lafaz fa' dan ditambah dengan kalimah *بمثل*

sebagai ukuran. Maka, hukum wajib mempertahankan diri ini diikat dengan syarat persamaan dalam bentuk serangan. Oleh itu, tidak harus seseorang itu mempertahankan diri dengan melakukan serangan lebih berat terhadap penyerang berbanding serangan yang penyerang lakukan terhadap individu terbabit. Contohnya, melakukan tidak harus dibalas dengan membunuh.

Asal sesuatu pencerobohan ke atas manusia sama ada jiwa mahupun harta adalah haram. oleh itu, apabila berlaku juga pencerobohan seseorang ke atas seseorang yang lain, maka harus ke atasnya mempertahankan dirinya daripada pencerobohan (Abd Kadir 2011).

2. As-Sunnah

Berdasarkan Sabda Rasulullah SAW yang bermaksud: **sesiapa yang dibunuh kerana mempertahankan hartanya, dia adalah syahid. Sesiapa yang dibunuh kerana mempertahankan keluarganya, dia adalah syahid. Sesiapa yang dibunuh kerana mempertahankan agamanya, dia adalah syahid. Sesiapa yang dibunuh kerana mempertahankan nyawanya, dia adalah syahid.** (Riwayat

Abu Daud)

Hadith ini menunjukkan bahawa seseorang itu dikategorikan sebagai syahid apabila dibunuh kerana mempertahankan harta, keluarga, agama dan nyawa. Ini menunjukkan bahawa keharusan mempertahankan harta, keluarga, agama dan nyawa. Walaubagaimanapun, keharusan kepada mempertahankan harta, keluarga, agama dan nyawa bukan bermakna keharusan juga kepada membunuh ketika mempertahankan kesemuanya. Oleh itu, keharusan melakukan serangan balas perlu melihat kepada keutamaan dalam menjaga dharuriyyat al-khams. Maka, tidak harus ke atas seseorang individu itu membunuh penyerang demi mempertahankan harta kerana menjaga nyawa itu perlu lebih untuk diutamakan berbanding menjaga harta. Dan serangan ketika mempertahankan harta, keluarga, agama, dan nyawa perlu bersamaan dengan serangan yang dilakukan oleh penyerang. Maka, tidak harus seseorang membalas serangan dengan membunuh sedangkan penyerang hanya melukakan sahaja.

Rukun

Terdapat empat rukun As-Shiyal dan melawan orang yang zalim (As-Shail). Iaitu :

i. Orang yang Melakukan Kezaliman (Al-Shail)

- Iaitu orang yang melampaui batas dan zalim, sama ada dia seorang muslim atau kafir, berakal atau gila, baligh atau kanakkanak, kerabat atau orang lain, manusia atau lainnya. Seseorang tidak dilabelkan sebagai zalim melainkan ia melampaui batas dengan menyakiti orang lain tanpa

sebab yang munasabah (Zuhaily 2012).

ii. Orang yang Membela Diri (Mushawwal)

- Iaitu orang yang melawan perlakuan orang yang zalim serta mencegah perbuatan penganiayaan, sama ada orang yang membela diri itu melakukan pembelaan demi jiwa, harga diri, harta atau lainnya (Zuhaily 2012).

iii. Objek Penganiayaan

- Iaitu jiwa, harga diri atau harta. Objek tersebut disyaratkan harus sesuatu yang terpelihara. Jiwa meliputi tubuh, anggota tubuh dan fungsinya. Harga diri meliputi perlakuan zina atau pendahuluan menuju zina, sama ada terhadap perempuan atau lelaki. Harta meliputi sesuatu yang dimiliki dan yang boleh untuk dikelola, seperti anjing pemburu dan penjaga (Zuhaily 2012).

iv. Kezaliman

- Iaitu sesuatu yang mendorong seseorang berbuat zalim terhadap jiwa, harga diri dan harta. Jika penganiayaan melibatkan ketiga-tiga perkara itu, maka pembelaan yang perlu diutamakan terlebih dahulu adalah terhadap jiwa diikuti harga diri dan kemudian harta, sama ada sedikit ataupun banyak bentuk penganiayaan yang dilakukan (Zuhaily 2012).

Syarat

Syarat mengharuskan tindakan mempertahankan diri ada empat :

- a) Berlaku dalam bentuk serangan, menurut pendapat jumur
- b) Serangan berlaku dengan sebenar dan akan berlaku pada masa akan datang bukan setakat ancaman semata (Shahbari 1996).
- c) Serangan tidak dapat dielakkan dengan cara lain atau tiada alternatif lain. Jika

ada jalan lain seperti meminta pertolongan orang lain atau pertolongan polis maka ia tidak dikira (Shahbari 1996).

d) Pertahanan dilakukan dengan cara yang sesuai iaitu mengikut keutamaan sebagaimana telah dijelaskan (Shahbari 1996).



Kategori Penyerang

Penyerang dibahagikan kepada beberapa kategori dengan melihat kepada sasaran serangan. Dengan ini penyerang boleh dibahagikan kepada tiga kategori:

- i) Penyerang terhadap nyawa. Iaitu seseorang yang mencero boh secara tidak benar terhadap orang lain dengan niat membunuh atau mendatangkan kecederaan atau sebagainya kepada fizikal (Mustafa Khin et al. 2011).
- ii) Penyerang terhadap maruah. Iaitu seseorang yang mencero boh seseorang wanita yang bukan isterin-

ya, sama ada yang mempunyai hubungan kekeluargaan atau tidak, dengan niat untuk mengadakan perzinaan atau mukaddimah zina. Selain kepada wanita, ia turut melibatkan pencerobohan terhadap lelaki (Mustafa Khin et al. 2011).

- iii) Penyerang terhadap harta. Harta ialah setiap sesuatu yang berharga dan bernilai di sisi syarak sama ada dimiliki dengan cara yang disyariatkan atau sekadar dengan menguasainya seperti anjing pemburu, anjing pengawal, baja daripada najis dan sebagainya (Mustafa Khin et al. 2011). Termasuk dalam maksud harta ialah wang dan barang-barang lain yang berharga seperti tanah, rumah atau barang yang bermanfaat sama ada yang suci atau najis (Mustafa Khin et al. 2011).

Hukum

Hukum melakukan serangan adalah haram kerana mencero boh ke atas orang lain (Mausu'ah Fiqhiyyah 1993). Walaubagaimanapun, ketika seseorang merasa diancam untuk diserang oleh orang lain, sama ada kepada jiwanya, harta atau keluarganya, maka dia berhak membela diri (Abu Ishaq Ibrahim 2002). Sebagaimana firman Allah s.w.t dalam Surah al-Baqarah ayat 190 yang bermaksud: ***Janganlah kamu melampau batas, kerana sesungguhnya Allah tidak menyukai orang-orang yang melampau batas.*** Begitu juga melalui Sabda Nabi s.a.w yang bermaksud: ***Setiap muslim ke atas muslim yang lain adalah haram : darahnya, hartanya dan maruahnya.***

Manakala, hukum membalas sesuatu serangan dibenarkan oleh syarak. Pada sesetengah keadaan, mangsa diwajibkan untuk membalas sesuatu serangan.

Namun, pada sesetengah keadaan yang lain pula, hukum membalas sesuatu serangan hanya diharuskan sahaja (Mustafa Khin et al. 2011).

Kesimpulan

Kesimpulannya, mempertahankan diri ketika menghadapi kezaliman dan serangan adalah sesuatu yang dibenarkan dan disyariatkan dalam Islam. Adapun hukum wajib, harus dan haram mempertahankan diri adalah berbeza mengikut situasi dan bentuk kezaliman dan serangan ke atas individu perseorangan mahupun kelompok masyarakat tertentu. Walaupun Islam menyariatkan pembunuhan dilakukan bagi mempertahankan diri, tetapi perlu meneliti setiap peringkat dan garis panduan yang ditetapkan dalam Islam. Pembunuhan hanya dibenarkan ketika dalam keadaan darurat yang tidak memungkinkan untuk melakukan perkara yang lebih ringan. Adapun, sekiranya pembunuhan tetap berlaku walhal memadai untuk melakukan yang lebih ringan, maka, tanggungjawab keatasnya dengan sabit kesalahan dan sabit hukuman. Keadaan darurat perlu diteliti dengan penelitian yang terperinci berdasarkan kaedah-kaedah usul dan fiqhiyyah. Justeru, pentingnya sikap berhati-hati dan tidak mengikut emosi untuk membunuh pelaku jenayah kerana apabila telah sabit kesalahan dan sabit hukuman, tidak dapat tidak perlu dilaksanakan hukuman sebagaimana Islam. Di peringkat mahkamah juga, untuk mensabitkan suatu kesalahan dan hukuman bukanlah suatu perkara yang mudah, malah perlu meneliti dengan terperinci dan mengkaji dengan kemas dan rapi berdasarkan lunas-lunas hukum Islam agar tidak menjatuhkan hukuman sewenang-wenangnya dan melampaui batas syarak.

Rujukan

- Abd Kadir 'Audah. 2008. Tasyri' Jina'i Islami Muqarana Bil Kanun Wada'i. Jil. 1. Arabi: Dar Katib.
- Abd Kadir Ahnawat. 2011. Daf'u Shail Fi Syariah Islamiah: Ahkamuhu Wa Syurutuhu. Majalah Bayan Sepetember: 21.
- Abd Karim Zaidan. 2003. Al-Wajiz Fi Syarah Qawaid Fiqhiyyah Fi Syariah Islamiyyah. Beirut: Muassasah Risalah.
- Abd Karim Zaidan. 2009. Wajiz Fi Usul Fiqh. Beirut: Muassasah Risalah.
- Abd Latif Muda & Rosmawati Ali @ Mat Zin. 2000. Perbahasan Kaedah-Kaedah Fiqh. Kuala Lumpur: Pustaka Salam Sdn Bhd.
- Abu Ishaq Ibrahim Ali. 2002. Al-Muhazzab. Jil. 2. Johor: Pemiagaan Jahabersa.
- Ahmad Shahbari Salamon. 1996. Fiqh Dan Perundangan Islam. Jil. 5. Terj. Syria: Dar El Fikr.
- Aiman Hamzah Abd Hamid Ibrahim. 2012. Qawaid Usuliyyah Wa Tatbiqatiha Al-Fiqhiyyah 'Inda Syeikh Islam Ibn Taimiyyah: Dirasah Muqaranah. Kaherah: Dar Yasar.
- Al-Quran. (t.th.).
- Basri Ibrahim. 2009. Isu-Isu Fiqh Halal & Haram Semasa. Jil. 2. Selangor: Al-Hidayah Publication.
- H. A. Djazuli. 2006. Kaidah-Kaidah Fikih: Kaidah-Kaidah Hukum Islam Dalam Menyelesaikan Masalah-Maslah Yang Praktis. Jakarta: Kencana.
- Ibnu Rusyd. t.th. Bidayatul Mujtahid. Beirut: Darul Fikr.
- Mardhiya Mukhtar. 2004. Kaedah-Kaedah Hukum Islam Mazhab Shafi'i. Terj. Selangor: Crescent News (KL) Sdn. Bhd.
- Mausu'ah Fiqhiyyah. 1993. Jil. 28. Dar Safwah.
- Mu'ammal Hamidy, Imron & Umar Fanany. 1994. Nailul Authar Himpunan Hadis-Hadis Hukum. Jil. 6. Terj. Kuala Lumpur: Victory Agencie.
- Muhamad Makram Ibn Manzur. 2010. Lisan arab. Jil. 11. Beirut: Dar Sadir.
- Muhamad Makram Ibn Manzur. 2010. Lisan arab. Jil. 8. Beirut: Dar Sadir.
- Muhamad Mustafa Zuhaily. 2006. Qawaid Fiqhiyyah Wa Tatbiqatiha Fi Mazahib Arba'ah. Jil. 1. Damsyik: Dar Fikri.
- Muhammad Mustafa Al-Zuhaily. 2012. Al-Mu'tamad Dalam Fiqh Mazhab Syafi'i. Jil. 10. Kuala Lumpur: Persekutuan Seruan Islam.
- Mustafa Khin, Mustafa Bugha & 'Ali Syarjaji. 2011. Fiqh Manhaji 'Ala Mazhab Imam Syafi'i. Jil. 3. Damsyik: Dar Al-Qalam.
- Nashr Farid Muhammad Washil & Abdul Aziz Muhammad Az-zam. 2009. Qawa'id Fiqhiyyah. Jakarta: AMZAH.
- Razali Nawawi. 2009. Qawaid Fiqhiyyah: Prinsip-Prinsip Fiqh Islam. Kelantan: Pustaka Aman Paris Sdn.Bhd.
- Zainal Abidin Ibrahim. 1998. Isybah Nazair 'Ala Mazhab Abi Hanifah Nu'man. Beirut: Maktabah 'Asriyah.
- Ziad Hamdan Mahmud Sakhin. 2008. Difa' Syarie Khas (Daf'u Shail) Fi Fiqh Islami (Dirasah Muqaranah Ma'a Qanun Wada'i). Tesis Dr. Fal, University Of Palestin.